
  

Pla de Barris Trinitat Vella 

Comissió de Seguiment 

Dia: 20/05/2025 Hora: 18.00h Lloc: Centre Cívic Trinitat 

Vella 

 

Assistents: 

 

Entitats:  

 

1. Barcelona en Comú 

2. Associació Veïnal Taula 

de Trinitat Vella 

3. Agrupació de Gent Gran 

de Trinitat Vella 

Personal tècnic: 

 

1. Arnau Balcells, director del 

Pla de Barris de Barcelona 

2. Miquel Izquierdo, cap de 

projecte del Pla de Barris 

de Trinitat Vella 

3. Jordina Pérez, tècnica de 

barri 

Consellers/eres dels grups 

polítics: 

1. Antonio Fortes, Conseller 

de Barri de Trinitat Vella 

 

Nombre total de persones assistents: 6 persones (3 homes i 3 dones) 

Número d’entitats assistents: 3 

 

Ordre del dia: 

 

- Presentació del Pla de treball del Pla de Barris 2025-2028; línies i objectius principals, 

així com la ruta de treball. 

- Proposta de governança i seguiment del Pla de Barris 

 

Acords de la sessió 

 

1. Compartir la documentació presentada a les persones assistents  

2. Fixar la propera comissió de seguiment al setembre 

 

Acta: 

 

1. Presentació del document definitiu del Pla de Barris;  línies i objectius principals, així 

com la ruta de treball. 

La sessió comença amb la presentació del Pla de Barris 2025-2028, on s’exposen els objectius 

generals de la nova edició del Pla, remarcant els canvis respecte les edicions anteriors, però 

mantenint les línies d'acció bàsiques. Se subratlla la importància de continuar amb les mateixes 

línies estratègiques per reduir desigualtats i generar noves oportunitats als barris.  

 

S’exposa que, en aquesta edició, es centra en base als eixos de treball d'habitatge, educació i  

cultura, salut, espai públic i accessibilitat, desenvolupament econòmic i ocupació, salut benestar i 

comunitat, adaptació climàtica, transició energètica i verd urbà.  

 

Es comparteixen algunes dades de diagnosi. En educació es registra un 22% de fracàs escolar, 

32% d’abandonament prematur dels estudis i 11% d’alumnat amb NEE.  



  

 

En habitatge, existeix una elevada incidència de deficient i dolenta qualitat constructiva dels 

habitatges i habitatges amb dimensions reduïdes.  

 

En relació a l’ocupació, tot i la bona situació, l’atur és major que en altres barris de Barcelona.  

 

Així mateix, es pot observar com la Trinitat Vella se situa en la franja alta de vulnerabilitat urbana.  

 

En aquest context l’actual edició prioritza l’actuació sobre els col·lectius d’adolescents, persones 

grans, dones i persones immigrades.  

 

Les principals dades, segons els perfils de població, posa de manifest que: 

- La taxa de pobresa dels adolescents és més alta en els barris de PdB, amb 

abandonament escolar, insatisfacció i pobresa 3 vegades superior. 

- La població immigrada és del 24,2%, la qual presenta major dificultat per arribar a final de 

mes i amb una taxa de pobresa del 42%. 

- Entre les dones dels barris de PdB, l’atur és més alt que a la resta de Barcelona, dediquen 

més temps a les tasques domèstiques, tenen pitjor salut  mental i menor capacitat per 

respondre a les despeses econòmiques i menor temps per reunir-se fora de casa. Així 

mateix, el 40% de les dones migrades cotitzen menys de 500€/mes. 

- El 31% de les persones grans dels barris de PdB viuen soles, en un 44% en habitatges 

que requereixen reformes i la taxa de pobresa és 2 vegades superior a la població gran de 

la resta de la ciutat.  

Es parla de la metodologia utilitzada en els projectes, que poden ser sectorials, transversals o 

específics, i es destaquen diversos projectes ja en marxa, com la "Segones oportunitats per 

joves", “Suport a la criança a famílies amb jove si adolescents”, “Programa de captació lectora”, 

“Llibre de treballadores de la llar”. 

El pressupost d’inversió al Districte de Sant Andreu és de 11 milions d’euros, dels quals a 

8.350.000 són per Trinitat Vella, i es fa un repàs de les accions destacades: 

 

Parc del Camí de Ronda 

S’assumeixen el 2 milions d’euros per l’IMU i un milió i mig  que es destina des de PdB. Es 

preveu que les obres comencin al desembre del 2026 

 

Millores puntuals d’espai públic per afavorir els usos socials, lúdics i esportius 

S’agendarà una marxa exploratòria amb els col·lectius prioritaris. La dotació és de 250.000 €, i 

amb previsió d’inici a l’abril del 2026. 

 

Parc Director de la Trinitat Vella i possibles intervencions puntuals  

Aquesta acció comportarà la realització d’un procés participatiu juntament amb l’estudi, que 

s’iniciarà al setembre del 2025 i finalitzarà al març de 2026. A partir de les demandes sorgides 

del procés participatiu que estiguin en consonància amb el Pla director podran ser avançades i 

finançades pel PdB. Tanmateix, el Pla director s’executarà en mandats posteriors. L’import de 

l’estudi i el procés participatiu és de 250.000€.  

 

Es recullen dubtes en relació al pressupost i quan s’implementarà el Pla director. Es confirma 

que l’estudi el fa una empresa externa amb seguiment de tècnics municipals, que la licitació ja 

ha sortit i l’estudi començarà al setembre, amb una durada aproximada de 6 mesos. És un 



  

projecte que es lidera des de Parcs i Jardins. Les sessions de participació també seran 

desenvolupades per una empresa externa. Veïns i veïnes participants a la sessió qüestionen la 

realització del festival Brunch, que malmet la vegetació i limita els usos que el veïnat pot fer del 

parc i d’alguns accessos. Es posa de manifest que des del 1992 no s’han fet millores al parc.  

 

Carrer Palafrugell 

És una intervenció que ja està finalitzada amb una dotació de 400.000€ 

 

Millora de la pista CEM de Trinitat Vella 

Té com a objectiu afavorir nous usos esportius. Té un pressupost de 100.000€ i l’inici d’obres 

es durà a terme al desembre de 2025. 

 

Passadís de Trinitat Vella 

S’executen les obres de la fase 2 amb un pressupost estimat de 4.050.000€. El calendari obres 

és: 

- Espai Via Barcino: Maig- desembre 2025  

- Locals Passadís: Gener- desembre 2026 

 

La qüestió principal és la gestió dels locals i s’està pensant en una data per començar-ho a 

treballar. Es posa en relleu que les obres d’adaptació han estat encaminades a complir la 

normativa pública, sobretot en normativa d’incendis. Tanmateix, es planteja que el punt crític 

serà quan l’obra s’hagi acabat i s’hagi de consensuar la gestió dels espais. S’informa que es va 

fer un procés participatiu i es va arribar a uns acords i compromisos, tot i que sense consens, 

sobre els usos i quin és el punt de partida de les entitats amb uns mínims acords, perquè hi ha 

entitats que ho consideren una pèrdua i no estan conformes. 

 

Entitats presents a la sessió pregunten sobre la gestió dels espais. Per part de Pla de Barris es 

respon que està consensuat a nivell de Districte que es podran fer servir tant en usos i horaris 

de forma extensa, però sense exclusivitat ni sentit de propietat. En relació a la gestió es 

planteja la possibilitat que el Centre Cívic faci de gestora. Alguns veïns plantegen l’autogestió 

com a possibilitat i el fet que a l’Ateneu Popular de Nou Barris hagi estat el model triat, i d’altres 

consideren que hi ha d’haver una gestora perquè no hi ha prou maduresa comunitària per 

l’autogestió. Es planteja que la realitat del teixit associatiu ha anat canviat amb els anys i 

l’equipament ha de donar resposta a la nova realitat.   

 

Actuacions d’adaptació climàtica a l’espai públic 

Millorar l’oferta d’espais climàticament adaptats a la calor a través de verd, ombra estacional. 

No hi ha data concreta d’inici i s’estima a partir del 2026. El pressupost és de 300.000€. 

 

 

2. Presentació dels espais de governança, participació i coproducció 

Es recorda el concepte de governança i els nivells de participació. El punt de partida és que 

aquesta és compartida entre administració, entitats i veïnat. L’objectiu és generar 

responsabilitat col·lectiva i eficiència en l’execució dels projectes. L’òrgan de seguiment és la 

Comissió de Seguiment, com òrgan de transparència i de rendiment de comptes. També hi és 

un espai per comentar els projectes, avaluació de programes i generació de projectes. Es farà 

a través de la participació i aprofitar els espais ja existents. Avui és la primera sessió de 

seguiment. A partir del setembre es farà seguiment de projectes transversals amb accions 

destacades i a finals d’any una avaluació del primer any.  

 



  

Es participarà en espais i taules comunitàries que serveix també per recollir sensibilitats i nous 

projectes i informar als agents comunitaris. Es presenta la graella de programes i projectes i el 

calendari previst. 

Es farà difusió a través d’alertes i convocant per generar grups de treball des de la perspectiva 

de la participació: 

- Millores al Parc de la Trinitat Vella (setembre 2025 – març 2026)  

- Projecte Llera Besòs. Fase1 – Pg. Sta Coloma i accessos <M> (desembre 2025 i 

juny 2026)  

- Rehabilitació de la Casa Sanchís per a usos comunitaris (juny 2025)  

- Definició segona illa cases barates del Bon Pastor (juny 2025)  

Hi ha també un espai de generació de projectes amb el programa de suport a la lectura i el 

projecte de suport a les famílies amb joves i adolescents. Es desenvoluparà amb metodologies 

participatives. 

 

Torn obert de paraules 

Paco Florez comenta que el plafó del Rec Comtal està en un triangle de jardí que no es veu. Es 

considera que el lloc ideal és a l’altra banda del carrer on es veuria perfectament, es mereix 

que sigui més visible. Es demana la possibilitat de fer un canvi d’ubicació.  

Es respon que també hi ha el QR que no sortia a la recerca i es pren nota perquè surti. Es 

comenta que ho entomarà la tècnica de barri, que està present a la sessió.  

Paco Florez demana una data aproximada per poder començar a utilitzar l’espai Barcino.  

Es respon que, preveient possibles retards, seria al desembre del 2026 i en ple funcionament al 

juny-juliol de 2027. Hi ha espais polivalents que es podran fer servir abans. S’aclareix que són 

les dates que posa BIMSA i la constructora. 

Carme Coll comenta que amb l’obra del passadís han posat un contenidor de runa a la vorera 

que impedeix el pas. Es demana que quan acabin de treure terra el retirin. 

La tècnica de barri del Districte respon que es van calcular que hi hagués pas i seria possible 

que s’hagués mogut. Es demanen fotos per passar-ho a l’empresa. 

Ilda Reina pregunta si amb les pròrrogues del PdB ha canviat la normativa al 2026. 

S’aclareix que és un programa municipal i no té una normativa específica. No s’ha de 

confondre amb la Llei de Barris, que és iniciativa de la Generalitat de Catalunya.  

Ilda Reina pregunta, en l’àmbit d’habitatge, quin és el marc normatiu regulador i com queda la 

proposta de destinació urbana, finques d’alta complexitat, etc., perquè estan utilitzant els 

circuïts de queixa de la ciutadania i no saben a quin document remetre’s, i si el PdB 2025-28 té 

el mateix document marc. Es demana si en termes de rehabilitació s’executarà el pressupost, 

ja que no han arribat els diners als veïns. L’administració va prometre una rehabilitació del 

100%, però es considera que amb posterioritat es va fer una interpretació arbitrària del 

document marc. Exposa que hi ha altres barris que estan patint també les conseqüències de 

que no s’ha gestionat els pressupost previst, es va fer una contenció de la despesa i en canvi 

s’hauran de tornar els diners Next Generation per falta d’execució.  

Es comenta que és un tema que porta l’IMHAB. El programa de finques d’alta complexitat 



  

anava amb pressupost de PdB i en l’última edició amb pressupost de Next Generation. 

Actualment, no hi ha convocatòria perquè els diners s’han exhaurit. Es manifesta que la 

justificació dels fons Next Generation és altament complexa i disposa de molt poc temps. 

S’està pensant en una convocatòria que sigui més fàcil de tramitar i certificar sense la pressió 

del Next Generation. S’aclareix que amb aquests fons europeus també es generaven projectes 

molt cars, sobretot per les finques més vulnerables. D’altra banda, l’única convocatòria existent 

estava lligada a l’eficiència energètica i amb una complexitat de tramitació que ha dificultat la 

seva gestió. S’està pensant en una altra convocatòria que s’adapti als habitatges d’alta 

complexitat. No sap si podrà abastar la regeneració urbana.  

Roberto Rodríguez demana si s’ha preguntat a Districte quina administració pot fer les 

aportacions del 85% per la rehabilitació. Comenta que estan esperant resposta i ara mateix, no 

es poden acollir a altres convocatòries perquè depenen de regeneració urbana.  Es comenta 

que fa 7 anys que hi ha pisos apuntalats i no ha passat cap tècnic municipal. Pregunta si 

finques d’alta complexitat ha estat absorbit per regeneració urbana. Han demanat sortir del 

programa, però no tenen resposta. Existeix molta confusió.  

Es respon que s’està parlant amb l’IMHAB per incrementar les subvencions. Comenta que  

regeneració urbana existeix i que hi ha programes diferents.  

Ilda Reina comenta que en un barri amb un 80% d’habitatges sense accessibilitat encara no 

s’ha fet una diagnosi, tot i havent pressupost. Com a veïns han decidit anar al Síndic de 

Greuges, ja que no hi ha accés als diners. 

Es respon que hi ha finques que s’han acabat, tot i que és un procés lent.  

Roberto Rodríguez pregunta, en relació al Parc, si després de la dotació inicial de 250.000€, hi 

haurà una continuïtat i s’executarà. 

Es respon que un cop fet el projecte executiu, és més fàcil que en mandats posteriors es vagin 

fent les reserves per l’execució. 

Es tanca la sessió amb el compromís de compartir la documentació presentada a les persones 

assistents i fer una nova comissió de seguiment al setembre. 

 

 


